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В статье рассматриваются антропологические аспекты местной власти в современной России, рас-
крываются основные этапы формирования местного самоуправления в 1990-е–2010-е гг. и ее эво-
люции в контексте укрепления властной вертикали, что способствовало изменению ее статуса, 
полномочий и характера. Важнейшим элементом системы власти, в том числе муниципальной, 
является ее кадровый ресурс, т. е. те люди, которые реализуют властные полномочия, – выборные 
лица (депутаты, главы представительных и исполнительных органов), а также государственные, 
гражданские и муниципальные служащие органов управления. Чиновник олицетворяет собой 
власть и является отражением существующей системы управления. Особенностью России является 
то, что, несмотря на неоднократные попытки демократизации системы государственного управле-
ния, в конечном счете побеждает тенденция к укреплению управленческой вертикали и утвержде-
нию централизованной (авторитарной) модели управления. Основное внимание в статье уделяет-
ся вопросам формирования и развития муниципальной службы, раскрываются ее правовые осно-
вы, социально-демографический портрет муниципальных служащих. Анализ кадрового состава 
опирается на официальную статистическую информацию и позволяет проследить тенденции изме-
нения численности служащих по категориям, а также их половозрастные и образовательные харак-
теристики. Анализ кадрового состава муниципальной службы проводится в сравнении с государ-
ственной гражданской службой и включает также анализ мотивации труда чиновников и их жиз-
ненных стратегий. Это важный антропологический аспект власти, который раскрывает ее практики 
на личностном уровне, систему ценностей и целеполаганий. Значительное внимание уделяется 
характеристике проблем местной власти, в частности коррупции. 
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служба; муниципальные служащие; жизненные стратегии; коррупция.  
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Abstract. The article deals with the formation and development of local authorities in modern Russia. 
Local power is considered in a broad sense, as "power institutions acting on the periphery, in the Russian 
Federation - at the level of the subjects of the Russian Federation, local self-government" (National Law 
Encyclopedia). The main stages of the formation of local authority and its evolution in the context of 
strengthening the power vertical have been singled out, which has contributed to a change in its status, 
powers and character. The most important element of any system of power, including municipal, is its 
human resource, that is, those people who exercise power. These are elected representatives (deputies, 
heads of representative and executive bodies), as well as state civil and municipal employees. Personnel 
is the most important element needed for effective work of government bodies. On the other hand, the 
official personifies power and reflects the existing system of government. The peculiarity of Russia is that 
despite repeated attempts to democratize the system of public administration, in the final analysis, the 
tendency to strengthen the managerial vertical and approve a centralized (authoritarian) model of 
governance wins. The article deals with the processes of formation and development of state and 
municipal service. The legal basis of the state civil and municipal service, social and demographic portrait 
of state and municipal employees are disclosed. The analysis of the personnel structure is based on 
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official statistical information and allows us to trace the trends in the number of employees by 
categories, as well as their ag and educational characteristics. The study of the staff of the regional state 
and municipal service also includes an analysis of the motivation of the work of officials and their life 
strategies. This is an important anthropological aspect of power, which reveals its practices at the 
personal level, a system of values and goals. Considerable attention is paid to characterizing the 
problems of local authorities, including corruption. 
 
Keywords: local government in Russia; municipal authorities; municipal officials; life strategies; 
corruption.  
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